
I. občni zbor slovenskega političnega in 
gospodarskega društva za politični okraj 

ljutomerski. 
(Dopis iz Ljutomera.) 

Prvi občni zbor novoustanovljenega slov. politič
nega in gospodarskega društva za ljutomerski okraj je 
bil napovedan na nedeljo, dne 14. j ulija t. 1., popoldne v 
Vaupotičevi pivarni v Ljutomeru. Že to prvo zborovanje 
je pokazalo, kako potrebno je bilo to društvo; kajti ne 
samo iz ljutomerske okolice, ampak tudi iz gornjerad
gonskega okraja so prišli k temu zborovanju skoro vsi 
možje, ki se zavedajo svojih političnih in narodnih pra
vic. Okoli 3. ure popoldne, ko je bilo zborovanje napo
vedeno, pridrdra iz Radgone šest biciklistov in za njimi 
šest voz, med temi jeden velik voz s štirimi konji, ki 
so pripeljali mnogo drugih gostov in udov našega društva. 

Ker je gosp. predsednik, Ivan Kukovec, zaradi bo
lehnosti bival v toplicah, otvoril je zborovanje g. pod
predsednik, dr. Fr. Rosina; pozdravil je vse navzoče, 
predstavil vladnega komisarja, g. pl. Crona, ter trikrat 
zaklical »živio« svetlemu cesarju, kot milem vladarju 
vseh avstrijskih narodov. Potem je predstavil deželnega 
poslanca g. dr. Dečka ter njemu prepustil besedo. 

Gosp. dr. Dečko je jasno in poljudno razložil naš 
politični položaj, zlasti kako so se morali naši deželni 



poslanci boriti v Gradcu za naše pravice in zakaj so 
morali celo izstopiti iz deželnega zbora, ko so videli, 
da so vsi njih napori zastonj, ker večina deželnega zbora 
graškega nam nikakih pravic ne pripoznava. Dalje je 
razložil, kakšne borbe so imeli naši državni poslanci v 
državnem zboru na Dunaju, kjer pa so s pomočjo kon
servativnih Nemcev, Čehov in Poljakov vendar le do
segli, da dobimo v Celju slovenske paralelke na gim
naziji, čemur so se vsi Nemci, tudi ljutomerski, do zad
njega trenotka ustavljali. Kakor je pravica zmagala na 
Dunaju, upamo, da zmaga tudi v Gradcu. 

Po tem jako pohvaljenem govoru je predlagal dr. A. 
Mihalič sledečo r e so luc i jo , ki se je soglasno sprejela: 
»V Ljutomeru zbrani slovenski volilci izrekajo zahvalo 
slovenskim deželnim in državnim poslancem za njih 
odločno narodno postopanje, posebno glede vprašanja 
celjskega ter želč, da bi sedaj, ko je razpadla koalicija, 
skušali naši državni poslanci zjediniti se po možnosti 
hitro v jednem klubu; odobravajo tudi popolnoma izstop 
deželnih poslancev iz deželnega zbora štajarskega, ter 
pričakujejo, da se ti poprej ne vrnejo v deželni zbor, 
dokler ne zadobe zadostnega poroštva, da bode se de
želni zbor oziral na narodne in kulturne potrebe in na 
zahteve slovenske tretjine štajarskega prebivalstva.« 

Drugi govornik, g. Dragotin Hribar iz Celja, je go
voril o gospodarskem napredku Slovencev ter v lepih 
besedah pokazal, kako je dandanes celo drugačno živ
ljenje na kmetih, kakor je bilo svoje dni; kmet ima več 
potreb, potrebuje več denarja, mora tedaj tudi drugače 
gospodariti, kakor so nekdaj gospodarili, ko so si bili 
vse doma pridelali, kar so potrebovali. Kdor se neče v 
nove razmere privaditi, mora na nič priti. Zato je prav, 
da se kmetje zbirajo v družbe, kjer se podučujejo o 
svojih dolžnostih in pravicah ter se jim razlaga, kako 
morajo gospodariti, da bodo v teh hudih časih .vendar 
le izhajali. Tudi ta govor je bil pohvalno sprejet, in 
eden ud je predlagal, naj slavni odbor in kmetijska po
družnica delata na to, da bode se kedaj tudi v Ljuto
meru priredila okrajna razstava gospodarskih pridelkov. 

Tretji govornik je bil ljutomerski odvetnik dr. Fr. 
Rosina, ki je najprej podal navzočim nekatere nauke, 
katerih se naj držijo pri svojem občinskem gospodar
stvu in pri volitvi občinskih predstojnikov. Tu naj po
sebno pazijo na to, da volijo vselej vernega, krščanskega 
moža; kajti kdor spolnjuje svoje dolžnosti do Boga, bode 
tudi spolnjeval dolžnosti občinskega predstojnika. Potem 
pa je pikro šibal gospodarstvo ljutomerske občine ter 
podal kratko kroniko ljutomerskega občinskega odbora. 
Po tem izvrstnem govoru se je sprejela soglasno reso
luc i j a : »Volilci ljutomerske občine izrekajo tem potom 
svojo popolno zaupanje svojim narodnim zastopnikom v 
ljutomerskem občinskem zboru, ter zahtevajo, da tudi 
v prihodnje energično zastopajo pravice večine ljuto
merskega trga.« 

Na zadnje še je imel posestnik Josip Karba iz 
Krapja jako podučljiv govor o »troskah« ali škodljivih 
glivah na rastlinstvu. Res, zaslužena je bila pohvala, ka
tero mu je izrekel gosp. podpredsednik v imenu celega 
društva. Zahvalivši se vsem, ki so prišli k prvemu zboro
vanju tega društva, kakor še posebno vodji okrajnega 
glavarstva, kot vladnemu zastopniku, je predsednik zboro
vanje sklenil, in potem je vse hitelo iz soparnih sob na 
senčnati vrt, kjer so se ohladili ter z jedjo in pijačo 
okrepili. Posebno pohvalno je omeniti, da so skoro vsi 
gospodarji kmalu šli domov, ker pridni gospodar ima 
zdaj mnogo težavnega in silnega dela. Na veselo svidanje 
pri drugem zborovanju! 


